



转双价基因棉花对根际土壤酶活性和养分含量的影响

风 春^{1,2}, 赵建宁², 李 刚², 杨志国³, 王 慧², 吴冬梅⁴, 红 雨^{1*}, 杨殿林^{2*}

1. 内蒙古师范大学生命科学与技术学院, 呼和浩特 010022; 2. 农业部环境保护科研监测所, 农业部产地环境质量重点实验室/天津市农业环境与农产品安全重点开放实验室, 天津 300191; 3. 山西农业大学生命科学院, 山西 太谷 030801; 4. 中国农业科学院棉花研究所, 河南 安阳455000

Effects of Transgenic Double Gene Cotton on the Enzyme Activity and Nutrient Content in the Rhizosphere Soil

FENG Chun^{1,2}, ZHAO Jian-ning², LI Gang², YANG Zhi-guo³, WANG Hui², WU Dong-mei⁴, HONG Yu^{1*}, YANG Dian-lin^{2*}

1. College of Life Science and Technology, Inner Mongolia Normal University, Hohhot 010022, China; 2. Agro-Environmental Protection Institute, Ministry of Agriculture; Key Laboratory of Original Agro-environment Quality of Ministry of Agriculture and Tianjin Key Laboratory of Agro-environment and Agro-product Safety, Tianjin 300191, China; 3. College of Life Science, Shanxi Agricultural University, Taigu, Shanxi 030801, China; 4. Institute of Cotton Research of Chinese Academy of Agricultural Sciences, Anyang, Henan 455000, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (735KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 在田间试验条件下, 以3种转双价基因棉和常规棉石远321为研究对象, 比较分析转双价基因棉和常规棉石远321根际土壤酶活性及养分的变化。结果表明, 转双价Cry1Ac+CpTI基因棉sGK321与石远321根际土壤速效磷和铵态氮含量无显著差异, 而硝态氮含量则显著高于石远321; 转双价Cry1Ac+Cry2Ab基因棉(双Bt抗虫棉)速效磷和铵态氮含量均显著低于石远321, 而硝态氮含量与石远321无显著差异; 转双价Cry1Ac+Epsps基因棉(抗虫抗除草剂棉)速效磷和硝态氮含量均显著高于石远321, 而铵态氮含量显著低于石远321。sGK321棉与石远321根际土壤脲酶、碱性磷酸酶和过氧化氢酶活性均无显著差异; 双Bt抗虫棉土壤脲酶活性显著低于石远321, 碱性磷酸酶和过氧化氢酶活性与石远321均无显著差异; 抗虫抗除草剂棉与石远321土壤脲酶活性无显著差异, 碱性磷酸酶活性显著高于石远321, 而过氧化氢酶活性显著低于石远321。表明sGK321棉与石远321根际土壤养分(硝态氮除外)含量和酶活性无显著差异, 而双Bt抗虫棉和抗虫抗除草剂棉所呈现的差异是因不同品种所致。

关键词: 转双价基因棉 根际土壤 土壤酶活性 土壤养分

Abstract: Through field experiment, the enzyme activity and nutrient content in the rhizosphere soil of transgenic cotton sGK321 (Cry1Ac+CPTI), transgenic cotton with double insect-resistant genes (Cry1Ac+Cry2Ab), transgenic cotton with insect-resistant and herbicide-resistant genes (Cry1Ac+Epsps) and non-transgenic cotton were analyzed. The results showed that the available phosphorus and ammonium nitrogen in the rhizosphere soil had no significant difference between transgenic cotton sGK321 and non-transgenic cotton, while the nitrate nitrogen significantly higher than non-transgenic cotton. The available phosphorus and ammonium nitrogen of transgenic cotton with double insect-resistant genes were both significantly lower than non-transgenic cotton while the nitrate nitrogen showed no difference. The available phosphorus and nitrate nitrogen of transgenic cotton with insect-resistant and herbicide-resistant genes were both significantly higher than non-transgenic cotton, but nitrate nitrogen was significantly lower than non-transgenic cotton. The urease, alkaline phosphatase and catalase activities in the rhizosphere soil showed no significant difference between transgenic cotton sGK321 and non-transgenic cotton. Except that the urease was significantly lower than non-transgenic cotton, the alkaline phosphatase and catalase activities of the transgenic cotton with double insect-resistant genes showed no difference. For the transgenic cotton with insect-resistant and herbicide-resistant genes, the urease showed no significant difference compared with non-transgenic cotton, with the alkaline phosphatase significantly higher and the catalase activities significantly lower than non-transgenic cotton. The soil nutrient content (except nitrate nitrogen) and soil enzyme activity in the rhizosphere soil of transgenic double gene cotton sGK321 and non-transgenic cotton had no significant difference, but difference among transgenic cotton with double insect-resistant genes and transgenic cotton with insect-resistant and herbicide-resistant genes were mainly influenced by the cotton varieties.

Keywords: transgenic double gene cotton rhizosphere soil soil enzyme activity soil nutrient

Received 2012-09-18;

Fund:

转基因生物新品种培育重大专项(2011ZX08011-002); 中央级公益性科研院所基本科研业务费专项资金(农业部环境保护科研监测所)和农业

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 风 春
- ▶ 赵建宁
- ▶ 李 刚
- ▶ 杨志国
- ▶ 王 慧
- ▶ 吴冬梅
- ▶ 红 雨
- ▶ 杨殿林

引用本文:

风 春, 赵建宁, 李 刚, 杨志国, 王 慧, 吴冬梅, 红 雨, 杨殿林. 转双价基因棉花对根际土壤酶活性和养分含量的影响[J] 棉花学报, 2013, V25(2): 178-183

FENG Chun, ZHAO Jian-Ning, LI Gang, YANG Zhi-Guo, WANG Hui, WU Dong-Mei, HONG Yu, YANG Dian-Lin. Effects of Transgenic Double Gene Cotton on the Enzyme Activity and Nutrient Content in the Rhizosphere Soil[J] Cotton Science, 2013, V25(2): 178-183

链接本文:

[http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/1002-7807\(2013\)02-0178-06](http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/1002-7807(2013)02-0178-06) 或 <http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/Y2013/V25/I2/178>